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‘Over de intelligentie en het aanpassingsvermogen van de wolf zijn de wetenschappers nog steeds niet 

uitgeleerd.’ Foto: ANP 

Laat de wolf juist onze  gids zijn. 

Zodra een zeldzaam dier de natuur en onze leefomgeving komt verrijken schieten veel politici/bestuurders in 

een kunstmatig aandoende stress.  Vaak niet vanuit een algemeen belang maar vanuit een eigen 

(boeren)belang. Als het nu om een gevlekte witsnuitlibelle gaat of om de wolf, de natuur is in eerste 

instantie bedreigend.  En dat te bedenken dat  dergelijke kleine successen in de natuur schaars zijn.  

De rijkdom aan alle verschillende vormen van leven op aarde, staat overal ter wereld onder druk. Sinds 1970 

zijn wereldwijd de populaties wilde dieren met 60 procent gedaald. En nergens in Europa gaat het zo slecht 

met de biodiversiteit als in Nederland. Momenteel is er nog maar 15 procent over van de inheemse planten- 

en diersoorten die we in 1900 in ons land hadden. 

Intelligentie en aanpassingsvermogen 

Al vele jaren geleden, voor de komst van de wolf in Nederland,  heb ik als natuurliefhebber mij verdiept in 

het zeer gevarieerde leven van  de wolf.  O.a.  door het lezen van wetenschappelijke boeken als  ‘Wolves – 

Behaviour, Ecology and Conservation’.  Al eerder schreef ik in deze krant en in het DvhN over de intelligentie 

en aanpassingsvermogen van de wolf.  Daarover zijn de wetenschappers  ook nog steeds niet uitgeleerd.  

 



 

Broodje shoarma en de grachtengordel 

Maar na voorlichting o.a. aan de  gemeenteraadsleden  van Ooststellingwerf blijkt bij een deel van de 

gemeenteraadsleden nog steeds geen sprake te zijn van  voortschrijden inzicht.  Op de Ark van Noach ( het 

redden van al het leven ) en binnen het zich liberaal noemende boerenbelang lijkt in ieder geval geen ruimte 

te zijn voor de wolf. En dus wordt er van alles bedacht en verdraait om het hier in onze prachtige natuur- en 

agrarische gemeente voor de wolf  zo moeilijk mogelijk te maken. Gelukkig heeft men wel gezien en gehoord 

dat meer dan 90% van de schapenhouders hun schapen als broodje shoarma in hun land aanbieden.  

Ondanks die wetenschap  zijn ‘Nederland is te klein’  en  ‘de onwetende grachtengordel’  nog steeds de 

populistische non argumenten in de discussie . Argumenten die naar mijn mening meer zeggen over de 

onwetendheid en kleingeestigheid van deze gemeenteraadsleden.  

Positieve maatregelen voor  wolf, mens en biodiversiteit 

De aan tijd gebonden uiteenzetting van een ecoloog in mijn gemeente Ooststellingwerf kan natuurlijk nooit 

helemaal compleet zijn. Ooststellingwerf, met daarbinnen delen van het Drentsfriese Wold en het 

Fochteloërveen is namelijk helemaal niet te klein voor enkele roedels wolven. Tenzij we  natuurlijk een 

ondoordringbaar hek op onze gemeentegrenzen zetten. Een  beperkt aanbod van (bepaalde) prooidieren 

wordt op verschillende manieren door de wolf  ‘opgelost’ . Een oplossing is het vergroten van het 

territorium. Dit kan ook tot gevolg hebben dat een roedel met een andere roedel  in contact komt en elkaar 

eventueel verdrijven, verwonden of doden. Ook kan de wolf( gedeeltelijk) over gaan op andere prooidieren. 

Van muis tot edelhert. En bij een echt tekort aan prooidieren krijgen de wolven, net als vossen minder 

jongen.  De wolf weet zijn eigen (energie)limiet en mix van maatregelen zelf wel te reguleren.  

Het helpt daarbij natuurlijk ook dat andere prooidieren als edelherten en everzwijnen in onze 

natuurgebieden kunnen komen. Dat dit niet gebeurd heeft juist ook te maken met de industriële agrolobby.  

Een goede en vrij logische maatregel die wij als mensen  in dit verband  verder kunnen nemen is de  jacht in 

zijn geheel aan banden leggen. En natuurlijk helpt een andere toekomstgerichte kijk op zorg en bescherming 

voor onze landbouwhuisdieren, waarvan zovelen(miljoenen) vroegtijdig in het slachthuis belanden, ook.  

Alleen subsidies- tot hoever wil je gaan- voor beschermende maatregelen voor het vee is natuurlijk niet 

voldoende. 

Toekomstbestendige land- en tuinbouw 

Dat houdt tevens in dat de intensieve veehouderij aan banden moeten leggen. Dat geldt eveneens voor het 

pesticidengebruik (aanpassen Omgevingsvisies).  Deze maatregelen dienen tevens vele andere metelkaar 

samenhangende doelen op het gebied van  dierenwelzijn,  milieu, natuur en gezondheid(o.a. het voorkomen 

van zoönose) .  Dat heeft niks met ‘boertje pesten’ te maken maar kiezen voor een regeneratieve duurzame 

toekomstbestendige land- en tuinbouw die ook op de lange termijn tegen een stootje kan.  

Laat de wolf dus niet de goedkope kop-van-jut en afleidingsmanoeuvre zijn  maar juist de aanzet tot een 

diervriendelijke  regeneratieve toekomstbestendige land- en tuinbouw. Dat is geen wensdenken of ‘ 

onwetend grachtengordel’ gedachtengoed maar iets wat  dit jaar 100 jaar bestaat, namelijk de 

biodynamische landbouw. Zonder slag of (stroom)stoot gaat dat niet.  

 



 

Laten we ons vaak irreële angsten inruilen voor een werkelijk toekomstbestendige gezonde leefomgeving. 

Laat de wolf, zijn intelligentie en aanpassingsvermogen,   daarbij juist onze gids zijn.   

Sjoerd Bonnema         Fochteloo 

 


